

论著

p38 MAPK- Pim-3通路可能介导预处理对抗心肌细胞缺氧/复氧损伤

刘丹^{1,2},何明²,易波³,阙爱玲²,徐江晶¹,张吉翔¹△

¹江西省分子医学重点实验室, ²南昌大学药学院药理教研室, 江西 南昌 330006; ³江西省肿瘤医院, 江西 南昌 330029

收稿日期 2008-12-3 修回日期 2009-3-16 网络版发布日期 2010-3-6 接受日期 2009-3-16

摘要 目的: 研究MAPK通路在原癌基因Pim-3抗心肌急性缺氧复氧损伤中的作用。方法: 采用原代培养新生大鼠的心肌细胞, 随机分为4组: 正常对照组(control)、缺氧复氧组(A/R)、缺氧预适应组(APC+A/R)、阻断剂组。在缺氧预处理前分别用终浓度为10 μmol/L SB203850(p38 MAPK阻断剂)、U0126 (ERK1/2阻断剂)、SP600125 (SAPK/JNK阻断剂)与细胞孵育30 min。实验结束后测定MAPKs通路中ERK1/2、JNK、p38 MAPK 磷酸化蛋白表达水平及Pim-3蛋白的表达水平, 同时检测培养液中乳酸脱氢酶(LDH)活性、四唑盐(MTT)比色试验测定细胞存活率、TUNEL法检测细胞凋亡。结果: SB203850、U0126、SP600125能分别取消由APC或A/R所诱导ERK1/2、JNK、p38 MAPK的磷酸化水平的升高; 由APC所诱导的Pim-3表达的升高在p38 MAPK通路被阻断后明显下调(P<0.01), 并且心肌细胞LDH值升高, 细胞存活率则下降, 心肌细胞的凋亡指数升高。结论: p38 MAPK的激活可上调原癌基因Pim-3的表达, 从而可能对心肌细胞起到保护作用。

关键词 [基因,Pim-3](#); [MAPK通路](#); [心肌细胞](#); [预处理](#)

分类号 [R363](#)

p38 MAPK-Pim-3 signal pathway may be involved in cardiomyocyte anoxia preconditioning against anoxia/reoxygenation injury

LIU Dan^{1,2}, HE Ming², YI Bo³, QUE Ai-ling², XU Jiang-jing¹, ZHANG Ji-xiang¹

¹Jiangxi Provincial Key Laboratory of Molecular Medicine, The Second Affiliated Hospital, Nanchang University, ²Department of Pharmacology, Nanchang University School of Pharmaceutical Science, Nanchang 330006, China; ³Jiangxi Provincial Oncologic Hospital, Nanchang 330029, China. E-mail: jixiangz@tom.com

Abstract

AIM: To investigate the role of mitogen-activated protein kinases (MAPKs) pathways and the molecular mechanism by which the proto-oncogene Pim-3 protects cardiomyocyte against anoxia/reoxygenation (A/R) injury. METHODS: The primarily cultured neonatal rat ventricular cardiomyocytes were randomly divided into 4 groups: control group; A/R group; APC+A/R group; SB203850, U0126 or SP600125+APC+A/R group. The cells were pre-incubated with U0126 (ERK1/2 inhibitor), SP600125 (SAPK/JNK inhibitor), or SB203850 (p38 MAPK inhibitor) at concentration of 10 μmol/L for 30 min before the APC. The activities of p38 MAPK, JNK and ERK1/2 were detected by Western blotting. The viability of cardiomyocytes was assayed by MTT and the apoptosis of cardiomyocyte was detected by TUNEL. RESULTS: U0126, SB203850, and SP600125 abolished the increased expression of ERK1/2, p38-MAPK, and JNK proteins induced by APC+A/R or A/R, respectively. The expression level of Pim-3 protein significantly decreased when the p38 MAPK signal pathway was inhibited. Meanwhile, the activity of LDH and the apoptosis index increased, and the viability of cardiomyocytes decreased. CONCLUSION: Pim-3 expression through a p38 MAPK signaling pathway may protect cardiomyocytes from A/R injury.

Key words [Genes](#) [Pim-3](#) [MAPK pathway](#) [Cardiomyocytes](#) [Preconditioning](#)

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(799KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ 本刊中 包含“[基因,Pim-3](#); [MAPK通路](#); [心肌细胞](#); [预处理](#)”的 相关文章

▶ 本文作者相关文章

- [刘丹](#)
- [何明](#)
- [易波](#)
- [阙爱玲](#)
- [徐江晶](#)
- [张吉翔](#)

